
 
 

 

KØBENHAVNS KOMMUNE 
Børne- & Ungdomsforvaltning 
Område: Indre By og Østerbro 
Klynge F: Hvepsebo Charlottehaven, Vokseværket, Junglebo, Akvariet,  
Kong Gurli, Rosenvang & Rosahaven m. udflytterenheden Vandpytten. 

 

 Referat: 
 
Trinemai indledte mødet med en orientering om aftale om en indsats der er indgået mel-
lem områdeledelsen, klyngeleder og pædagogiske ledere i klynge F for at understøtte en 
ledelsesramme for det fremadrettede samarbejde i ledelsesteamet. 

 

1 Godkendelse af principper for sampasning  
Der var ingen indvendinger mod de foreslåede principper for sampasning i klynge F under 
ferie og lukkedage. De blev derfor godkendt. 
Principperne lægges op på AULA. 
 

2 Reduktion af åbningstiden: 
Trinemai gennemgik fremmødestatistik morgen og eftermiddag i klyngen og efter en kort 
drøftelse, blev det enstemmigt vedtaget at den ugentlige reducering af åbningstiden på en 
time, skal lægges fredag eftermiddag. Det betyder at alle klyngens enheder fra 1. juni 2024 
lukker kl. 16 hver fredag. 
 
Beslutningen blev truffet ud fra følgende kriterier: 

• I hvilke tidsrum er der færrest børn i enhederne i Klynge F 

Referat bestyrelsesmøde i klynge F 

Data om møde                                                           Mødedeltagere: 

Dato: 28/2 2024 
Tid: 16.30 – 18.30 
Sted:  
Hvepsebo – Krausesvej 
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Mødeleder:  
Trinemai Østergaard 
 
Referent:  
Anne Marie Markussen 
pædagogisk leder i 
Hvepsebo og vært for 
mødet 
 
 

Forældrerepræsentanter: 
 
Forperson: Kim Noer 
 
Næstforperson: Katrine T-
Hemmingsen  
 
Medlemmer: 
Nina Abendinpour (Charlot-
tehaven) 
Katrine T-Hemmingsen 
(Junglebo) 
Vakant plads (Vokseværket) 
Line Becker (Rosenvang)  
Kim Noer, (Rosahaven),  
Trine Hilkjær Petersen 
(Hvepsebo) 
Vakant plads (Akvariet)  
Carita Holm (Kong Gurli)  
 

Medarbejderrepræsentanter: 
Thiciane Madsen (Charlottehaven) 
 
Ledelsesrepræsentant: 
Rikke P. Hallberg, Pædagogisk leder  
 
Sekretær: 
Trinemai Østergaard, Klyngeleder 
 
Gæst: 
 
Afbud:  
Thiciane Madsen (Charlottehaven) 
 
 
Eventuelle afbud til Trinemai på 
a31t@kk.dk eller 40210808 
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• Hvilke tidspunkter rammer færrest familier 

• Hvilke tidsrum er lettest organisatorisk at planlægge ud fra 
• Hvilke tidsrum foregår der færrest pædagogiske aktiviteter der bliver påvirket. 
• Hvilke tidsrum rammer medarbejderne mindst muligt 

 

3 Forældrerådsmøder og forældremøder: 
Der er et ønske fra et medlem af Klyngebestyrelsen om at drøfte indhold og antal årlige 
møder.  
KL medbringer data fra enhederne om antal af afholdte møder i 2023 og planlagt møder i 
2024. 
 
Der skal holdes mindst 5 forældrerådsmøder om året. Heraf må det ene gerne være et 
forældrearrangement.  
 
Der var blandt forældrene generelt tilfredshed med antallet og frekvensen af forældre-
rådsmøder i enhederne, som typisk ligger op til bestyrelsesmøderne. Forældremøder hol-
des om efteråret og nogle steder holdes også forældrespisning om foråret.  
 
Det anbefales fra et medlem, at forældrerådene inden et møde skriver ud til alle enhedens 
forældre om, der er ønsker for emner, der skal drøftes på forældrerådsmødet. 
  
Der er plads til inspiration og optimering af både mødeindhold og frekvens. Kim foreslog, at 
der på næste bestyrelsesmøde bliver talt om fælles procedure for både frekvens og ind-
hold for forældrerådsmøder. 
 
Fremadrettet er det KL´s ønske, at vi fortsat planlægger møderne sådan, at forældrerådene 
behandler de samme overordnede temaer som bestyrelsen, sådan at tanker fra enheder-
nes forældreråd kan drøftes på klyngebestyrelsesniveau, da beslutningskompetencen lig-
ger her for selve klyngebeslutninger jf. f.eks. åbningstid, godkendelse af retningslinjer og 
budgetter. 

 4 Orientering fra dialogmødet d. 30/1 2024:  
Her deltog klyngebestyrelser og områdets chef og klyngeledere. Fra klynge F deltog Kim, 
Carita og KL. 
 
Dialogmødet handlede om: 
 

• Organisationen København 
• Tilsynskonceptet  

• Arbejdet i bestyrelserne  
• Inklusion og segregering af børn i udsatte positioner 

 
Derudover var der var besøg af KFO (Københavns Forældreorganisation). 
  
Kim fortalte, at mødet gav et indblik i hvor stor Københavns kommune er. Carina Edelved 
(pædagogisk konsulent) redegjorde for det pædagogiske tilsyn og forældrenes rolle i tilsy-
net. 
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Martina Stendel (faglig chef) talte om rammer for, og forældrenes betydning for at skabe 
inkluderende fællesskaber og læringsmiljøer i Københavnske dagtilbud. Det har givet stof til 
eftertanke, at der kan være et paradoks i ideen om fællesskab. Ikke alle forældre magter at 
deltage aktivt i forældrefælleskaber og kan derfor føle sig ekskluderet fra fællesskabet. 
 
KFO (Københavns forældreorganisation) var repræsenteret ved Signe Nielsen, som havde 
gjort indtryk med sin entusiastiske tilgang til forældrearbejdet. KFO kan altid inviteres til at 
komme og fortælle om hvordan forældrerådet/bestyrelsen kommer godt i gang med ar-
bejdet.  
 

5 Regnskab 2023 & Budget 2024 

 
Regnskab 2023:  
 
Klyngen går ud af 2023 med et underskud på 1,3 million svarende til 1,35% af klyngens sam-
lede budget. 
  
Vi hæfter altid solidarisk ved over- og underskud i klyngen. 
  
Større opmærksomhed på indtægter og udgifter, samt den økonomiske konsekvens af for 
meget personale og for få børn i længere perioder. 
 
Der er særligt 3 årsager til merforbruget i 2023: 
 

• Merforbrug af timelønnet vikarer  
• Mad fra foodsource grundet manglende køkkendamer i længere perioder 

• Manglende refusion for meritstuderende 
 
Budget 2024: 
 
Grundet store reduktioner i tildelingen af budget 2024 på i alt knap 1 million, så er der lavet 
et stramt budget for 2024.  
 
Der er udarbejdet en strategi for overholdelse af budget 2024. Denne drøftes på næst-
kommende bestyrelsesmøde d. 23. maj og udsendes derefter. 
 
Trods besparelser skal der være råd til fornyelse af sandlegetøj og almindeligt legetøj og 
kreating mv., samt til uopsættelige foranstaltninger/reparationer.  
 
Bestyrelsen spørger ind til:  
Hvorfor de pædagogiske ledere ikke var klædt bedre på til at overholde budgettet? 
Hvordan man kan fremtidssikre økonomien?  
Hvilke strategier der er udarbejdet for at overholde klyngens budgetter fremadrettet? 
 
Det forklares, at i en politisk organisation som Københavns kommune kan det til tider være 
svært at forudse et års budget, da justeringer og besparelser kan komme løbende og uden 
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varsel på samme måde som ressourcetildeling. 
De pædagogiske ledere er klædt på til at overholde budgettet.  
Men den enkelte enhed kan være udfordret af sygdom, hvor dyre vikarer og/eller food-
source er nødvendige for at sikre hverdagen og udførelsen af kerneopgaven.  
 
Vi er i gang med yderligere at skærpe klyngens kompetencer i forhold til økonomisk indsigt 
og forståelse, for at sikre bedst mulig anvendelse og overholdelse af budgetterne. Se den 
kommende Strategi for overholdelse af Budget 2024.   
 
Vi arbejder med årsbudgetter, hvilket gør det vanskeligt at fremtidssikre økonomien 100%. 
Vi har truffet visse foranstaltninger for at sikre økonomien bedst muligt i 2024 – se kom-
mende Strategi for overholdelse af Budget 2024.   
 
 
Ressourceoptimering til pædagogisk udvikling: 
 
Orientering om ansøgning til dagtilbudslederpuljen 2024 omkring fastholdelse af medar-
bejdere. Klyngen har ansøgt 150.000 kr. pr enhed. 
 
Fra forældrerådene vedrørende budgetdrøftelse: 
Kim fortæller, at forældrerådet i Rosahaven har opfordret forældrene til at melde barn 
syg/fri så tidligt på dagen som muligt. Det giver de pædagogiske ledere mulighed for at vur-
derer og planlægge dagen og f.eks. undgå at tage vikar ind. Et godt råd til de andre enheder. 

6 Eventuelt 
Husk at fremsende punkter inden mødet 

 Kommende punkter:  
 

- Information om sampasningens organisering rent praktisk. Hvor er der åbent, hvor 
mange børn har meddelt at de har pasningsbehov i sampasningsugerne mv.? 

- Gennemgang af Strategi for overholdelse af Budget 2024 
- Status budget 2024 – prognose 2 

- Orientering om Klyngens APV-resultat  
- Fælles procedure for indhold (og frekvens) for afholdelse af forældrerådsmøder i 

klyngen – videndeling om temaer 

 Datoer for bestyrelsesmøder 2024/25: 
28. februar 2024 i Hvepsebo 
23. maj 2024 i Akvariet 
2. september 2024 i Junglebo 
26. november 2024 i Rosahaven 
5. februar 2025 i Kong Gurli 

 
 
 
 
 


